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 در غرفه های شهریپایان رانت
شــرق: در جریان ســیصد و بیست و 
هشــتمین جلسه علنی شــورای شهر 
تهــران، دو لایحــه کلیــدی در حوزه 
شــهری  فضاهــای  از  بهره بــرداری 
پروژه هــای  در  ســرمایه گذاری  و 
تولیــدی مــورد بررســی و تصویــب 

قرار گرفت.
لایحه «ســاماندهی و بهره برداری 
شفاف از ســازه ها و فضاهای عمومی 
متعلق به شــهرداری تهــران» پس از 
بررسی های کارشناسی و اعمال برخی 
اصلاحــات، بــا رأی اکثریــت اعضا به 

تصویب رسید.
مهدی پیرهادی، رئیس کمیســیون 
ســلامت، محیــط زیســت و خدمات 
شهری شــورا، این لایحه را گامی مؤثر 
در پایان دادن بــه بی نظمی ها و رانت 
در واگذاری فضاهای عمومی شــهری 
دانســت. او اعلام کــرد بیش از هفت 
هزار غرفه در سطح شهر شناسایی شده 
که در حال حاضر مــورد بهره برداری 
قرار دارند و با اجرای این لایحه، انتظار 
می رود درآمد پایدار شهرداری تا هفت 

برابر افزایش یابد.
بر اســاس مصوبه شورا، شهرداری 
تهــران موظف اســت ظــرف دو ماه 
را  ایــن لایحه  دســتورالعمل اجرائی 
تدویــن و اجرا کند. این دســتورالعمل 
شــامل ضوابــط قیمت گــذاری، نوع 
فعالیت، شــرایط قرارداد و نحوه واریز 
درآمدها به خزانه شــهرداری خواهد 
بود. همچنین کلیــه اطلاعات مربوط 
به محــل، نــوع فعالیــت، وضعیت 
حقوقــی و قراردادی ایــن فضاها باید 
در سامانه های «شــفافیت» و «نهال» 

بارگذاری شود.
پیرهــادی تأکید کــرد: «از این پس، 
هرگونــه واگــذاری یا تمدید قــرارداد 
از چارچــوب مصــوب، فاقد  خــارج 

وجاهت قانونی خواهد بود».

مناقشه بر سر سرمایه گذاری؛ اصلاحات 
برای جلوگیری از انحراف

در ادامه جلســه، بررســی مواد ۱۹ 
تا ۲۲ لایحه «چگونگی سرمایه گذاری 
برای تولید در کلیه حوزه های شهری» 
نیز در دســتور کار شــورا قــرار گرفت 
و بحث هایــی دامنــه دار میــان اعضا 

درگرفت.
بســیاری از اعضا بــا تخفیف های 
بی ضابطــه در عوارض، بندهای مبهم 
دربــاره تضمیــن خرید و گســتردگی 
اختیــارات شــهرداری در ایــن لایحه 
مخالفت کردند. احمد صادقی و محمد 
آخوندی از کمیسیون برنامه و بودجه، 
بر ضرورت تمرکز بر قراردادهای برد-
بــرد و حذف بوروکراســی زائــد تأکید 
کردند و تخفیف های ســطحی را فاقد 

اثرگذاری دانستند.
در نهایت، ماده ۲۰ به دلیل تداخل 
با مفاد ســند جامع ســرمایه گذاری و 
ارائه اختیارات گســترده به شهرداری، 
با پیشنهاد اعضا و تأیید رئیس شورا، از 

متن لایحه حذف شد.
ماده ۲۲ نیــز که به موضوع «خرید 
تضمینــی» محصــولات تولیــدی در 
پروژه های مشارکتی اختصاص داشت، 
پــس از انتقادهــای جدی نســبت به 
پتانسیل رانت زابودن، بازنویسی شد. بر 
اساس نســخه اصلاح شده، شهرداری 
تهران صرفا مجاز اســت «محصولات 
مورد نیاز مدیریت شــهری» را آن هم 
«در چارچوب مشــارکت رسمی» و «با 
توافقی» خریداری کند. عبارت  قیمت 
«خرید تضمینی» به طور کامل از متن 

لایحه حذف شد.
در همین راستا، اعضا بر لزوم تعیین 
ســقف بــرای خریدها، شفاف ســازی 
تأییــد  الــزام  و  محصــولات   نــوع 
شــخص شــهردار در کلیه معاملات 

تأکید کردند.
مهــدی چمــران، رئیس شــورای 
شــهر تهران، با انتقاد از خطر انحراف 
مأموریــت شــهرداری به بنــگاه داری 
«نبایــد  داد:  هشــدار  اقتصــادی، 
شــهرداری را جــای وزارت جهــاد یا 
نهادهای بازرگانی بنشــانیم. مأموریت 
شــهرداری، مدیریت و سیاست گذاری 
تولیــد  در  تصدی گــری  نــه  اســت، 

یا خرید کالا».
پیشــنهادی،  اصلاحات  تصویب  با 
شــورای شهر تهران مســیر خود را به 
سمت ایجاد شفافیت، انضباط مالی و 
جذب سرمایه گذاری در حوزه مدیریت 
شــهری با چارچوب های مشــخص تر 

هموار کرد.

ماجرای شهردار ۵۰ میلیونی
خبرآنلاین:  وید ئویی که به تازگی در فضای مجازی دســت به دست 
می شــود، شهردار یکی از مناطق تهران را در حال سرکشی به اماکن 
عمومی نشــان می دهد که با لحنی تنــد، پیمانــکاران را مؤاخذه می کند، 
جریمه  ۵۰ میلیونی صادر می کند و در جای دیگر هم دستور نصب صندلی 
و آلاچیق می دهد. از مقابل مغازه میوه فروشــی می گذرد و می گوید دلش 
می خواهد آن مغازه ســه روز تعطیل باشد. معیار روزهای تعطیل  شده هم 

مشخص نیست.
نخســتین پرسش این اســت: این جریمه ها و دســتورات، بر چه اساس 
قانونی صادر شــده اند؟ آیا تخلفی مســتند شده؟ آیا دستورها در چارچوب 
برنامه رســمی منطقه بوده اند؟ یا اینکه شــهردار صرفــا تصمیم گرفته به 

سبک افسانه های رضا شاهی، «شخصا» به رفع مشکلات شهر بپردازد؟
این ســبک نظــارت، دقیقا یادآور همــان روایت های شبه افســانه ای از 
رضاشــاه اســت. قصه هایی که مثلا نقل می شــود شــاه، نانــوا را به جرم 
گران فروشــی به داخل تنور انداخت! روایت هایی که نه سند دارند، نه منبع 
معتبر. خسرو معتضد، مورخ، به درستی تأکید می کند که اینها ساخته ذهن 

فیلم نامه نویسان است، نه تاریخ.
امانی جاجرمی، اســتاد دانشــگاه، درباره این ســبک مدیریت می گوید: 
این کار بیشــتر جنبه تبلیغاتی دارد. هر کســی که ســابقه ای در امور اداری 
داشــته باشــد، می داند که تصمیم گیری های اداری پیچیدگی زیادی دارند. 
آهنــگ تصمیم گیری های هیئتی با اقدامات فردی متفاوت اســت. بالاخره 
بودجه لازم اســت، مقــررات وجود دارد، طرح تفصیلی باید رعایت شــود 
و هماهنگی های بین دســتگاهی نیاز اســت. به نظر من، این فقط یک فیلم 
تبلیغاتی بود و نباید آن را جدی گرفت و بیشــتر شبیه یک نمایش تبلیغاتی 
اســت. به نظر می آید دوره این حرف ها گذشــته. حالا بروید بررســی کنید 
و ببینید از میان تمام دســتوراتی که داده شــده، چند مــورد واقعا اجرائی 
شــده اند؟ به نظرم بیشتر شــبیه فیلم است، شــاید هم فیلم طنز. او تأکید 
کرد: اینکه یک نفر به عنوان ســوپرمن وسط بپرد و بخواهد همه مشکلات 

را شخصا حل کند، این مدل دیگر برای سازمان های اداری کارایی ندارد.
او افزود: حتی لباسی هم که آن فرد پوشیده بود، مناسب نبود. شهردار، 
حتی اگر شــهردار منطقه باشــد، باید نماد نظم و قانون باشــد. چهره اش 
باید به مردم حس قانون، مقــررات، ادب و انضباط بدهد. مقام اداری باید 
سمبل این مفاهیم باشد. اینکه الان چنین چیزی را می بینیم، به  نظرم خیلی 
عجیب و هضم ناشــدنی اســت، اما خوب، طرفدار هم دارد. کسانی که این 
فیلم را ســاخته اند، احتمالا در اتاق فکرشــان روی چنین فضایی حســاب 

کرده اند.
ایمانی جاجرمــی تصریح کــرد: این مدل تصمیم گیــری، البته در دولت 
هم هســت و ربطی به دولت فعلی ندارد؛ وقتی به سفر استانی می روید و 
ناگهان تصمیمی می گیرید یا دســتوری صادر می کنید، همین رفتار را تکرار 
می کنید. این شــهردار هم همــان کار را کــرده و کار عجیبی نکرده. همان 
مدلــی که امروز در کشــور رایج اســت. دولتمردان تصــور می کنند اگر از 
تهران بلند شــوند و بروند مثلا در بلوچســتان یا ایلام، می توانند تصمیمات 
خارق العاده بگیرند و همه مشکلات را همان جا حل کنند. این چیزی است 

که در سطوح بالای مدیریتی هم وجود دارد.

او گفت: مشــکل اساسی این اســت که ما هنوز مدیریت و اداره کردن را 
در قالب کنش های فردی و قهرمانانه درک می کنیم. برای همین اســت که 
نهادسازی برای ما جدی نیست. نهاد باید درست عمل کند و کارآمد باشد، 
حالا چه شهرداری باشد، چه وزارتخانه. فرد نباید نقش تعیین کننده داشته 
باشــد. عجیب اســت که فکر می کنیم همه  چیز متوقف است و فقط یک 
آدم شــجاع و قاطع کم داریم که بیاید و همه مشکلات را حل کند. این طور 

نیست. با چنین نگرشی هیچ تغییری اتفاق نمی افتد.
ایمانی جاجرمی افزود: شــما حتی نمی توانید یــک خانواده را این گونه 
اداره کنید. پدر خانواده بیاید دســتور بدهــد و بچه ها را تنبیه کند؟ این ضد 
خانواده اســت. همین منطق درباره اداره شــهر و کشور هم صادق است. 
مسائل عمیق تری پشت این وضعیت هست که باید به آنها هم توجه شود.
محمد حقانی، معاون پیشین خدمات شهری، نیز با صراحت از تخریب 
سازوکارها گلایه دارد: جریمه و برخورد با پیمانکاران متخلف نباید بر اساس 
احساسات یا سلیقه های فردی باشــد... . این نوع رفتارها به تضعیف بدنه 

پیمانکاران خدمات شهری منجر می شود.
او که تجربه معاونت خدمات شــهری شهرداری تهران را دارد، در نقد 
این رویکرد می گوید: در زمان تصدی بنده، نظام فنی و اجرائی دقیقی برای 
ایــن حوزه تدوین کرده بودیم که در آن نحوه تعامل و برخورد با پیمانکاران 
به روشــنی مشــخص شــده بود. جریمه و برخورد با پیمانــکاران متخلف 
نباید براســاس احساسات یا سلیقه های فردی باشــد. این اقدامات باید بر 
پایه ضوابط فنی و قراردادهای مشــخص انجام گیرد تا هم عدالت رعایت 
شــود و هم پیمانکاران دلسرد نشــوند. او تصریح می کند: این نوع رفتارها 
در نهایــت به تضعیف بدنه پیمانکاران خدمات شــهری منجر می شــود و 
موجب می شود که این شرکت ها نتوانند رشد کرده و عملکرد مناسبی ارائه 
دهند. در نظام فنی حــوزه عمرانی، پیش پرداخت هایی برای تجهیز کارگاه 
به پیمانکار داده می شود. متأسفانه در حوزه خدمات شهری چنین حمایتی 

وجود ندارد و پیمانکاران بنیه ای ضعیف دارند.
او تأکید می کند: برخورد قانونی با تخلفات ضروری اســت، اما هم زمان 
باید از پیمانکاران درســتکار و حرفه ای حمایت شــود تا ســاختار خدمات 

شهری از ثبات، قدرت اجرا ئی و کیفیت لازم برخوردار باشد.
ایــن شــیوه «اقتدارنمایی» در مقابــل «اقتدار نهادمند» قــرار می گیرد. 
جامعه امروز، تفاوت میان مدیریت واقعی و شــوآف رسانه ای را تشخیص 
می دهد. دیگر شــهروندان تماشــاگر ساده دلی نیســتند که با یک ویدئوی 
تبلیغاتی قانع شــوند. آنها تغییر را در زندگی روزمره لمس می کنند، نه در 

هیاهوی دوربین.
مدیریت شــهری یعنی نهادســازی، یعنی شــفافیت، یعنی ســازوکار. 
نــه تصمیم گیری هــای لحظه ای، نه نمایــش قهرمانانه و نه دســتورهای 
بی پشــتوانه در کوچه و خیابان. اینکه شــهردار منطقه، شخصا و ناگهانی 
پــروژه تعریف می کند، یعنی طرح «شــهردارم» شکســت خورده اســت؛ 
چــون اگر کار مشــارکتی و برنامه محور پیش می رفت، اصــلا نیازی به این 

صحنه سازی ها نبود.

علیرضا زاکانی در میانه ســال ۱۴۰۰ به عنوان شهردار تهران 
انتخاب شــد؛ انتخابی که از همان ابتدا با حواشی زیادی همراه 
بود. او که ســابقه نمایندگی مجلــس و فعالیت در حوزه های 
سیاسی را داشت، بدون داشتن تجربه اجرائی مستقیم در حوزه 
مدیریت شــهری، کلید ساختمان بهشــت را در دست گرفت. 
با این حال، زاکانی نه تنها با اعتمادبه نفس کامل کار خود را آغاز 
کرد، بلکه در این ســال ها وعده های بزرگی هم داد؛ از شکستن 
کمر ترافیک گرفته تا ســاخت ســالی ۱۸۰ هزار واحد مسکونی 
برای شکســتن کمر مســکن! او خود معتقد اســت  تحولی در 
تهــران ایجاد کرده و کارنامه ای با نمــره بالا دارد؛ اما در صحن 
شورای شهر تهران، از سوی برخی از اعضا «سلطان وعده های 
محقق نشده» نامیده شد. روز گذشته نیز یکی از اعضای شورای 
شــهر تهران در تذکری از عدم تحقق وعده های شهردار تهران 
در امور شــهری انتقاد کرد و پرسید که مدیریت شهری چگونه 
می خواهد در آینده درباره کارنامه عملی خود و آسیب شناسی 

انتقادی آن توضیح دهد؟
نرجس ســلیمانی، عضو شــورای شــهر تهران، با اشاره به 
برگزاری نشســت خبری شــهردار تهران در ســاختمان بلدیه 
-پروژه ای که باید سال گذشته به بهره برداری می رسید، اما حالا 
پیش از تکمیل، در آن یک نشست خبری و یک نمایشگاه برگزار 
شــده- گفت: این پروژه نماد ناکارآمدی هایی  اســت که باید به  
دقت مورد موشــکافی قرار گیرد. او با بیان اینکه نشســت اخیر 
شهردار تهران احتمالا از جمله آخرین نشست های دوره ششم 
مدیریت شهری است، افزود: این نشست در حکم ارائه کارنامه 
نهایی شهردار تلقی می شود و با توجه به ادعاهای مطرح شده 
در زمان رقابت های انتخاباتی سال ۱۴۰۰، بررسی تطبیقی آن با 

عملکرد چهار سال گذشته ضرورتی جدی دارد.
ســلیمانی در ادامه، با اشــاره به ادعای هفت گانه مدیریتی 
در برنامــه زاکانی، اظهار کرد: خروجی این رویکردها چیزی جز 
یــک کاریکاتور ناموزون و فاقد اعتبار نبوده اســت. وی گفت: از 
میان ۱۲ چالش کلیدی که در برنامه شهردار به آنها اشاره شده 
بود -مانند ســاختار فربه، درآمدهای ناپایدار  و نوســازی بافت 
فرسوده- تنها در مناطق محدودی مانند نظرآباد اقداماتی انجام 
شد و دســتاورد درخور توجهی دیده نمی شود. او ادامه داد: در 
حوزه حمل ونقل عمومی، با وجود بودجه مناســب، پیشرفتی 
حاصل نشده و تعداد ناوگان اتوبوسرانی و تاکسی از سال ۱۳۹۶ 
فراتر نرفته اســت. حتی در حوزه آلودگی هوا، پاییز و زمســتان 
۱۴۰۳ به عنوان یکی از آلوده ترین دوره های تاریخ تهران ثبت شد.
رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی شــورای شهر تهران با 
اشاره به وعده استفاده از نخبگان تهرانی، تصریح کرد: برخلاف 
آنچه در برنامه شهردار آمده بود، بیشترین بهره برداری از مدیران 

سیاسی غیربومی فاقد تخصص لازم صورت گرفت و وعده های 
بهره گیری از ظرفیت نخبگان شهری عملا نادیده گرفته شد. او 
همچنین به ناکامی در تحقق قراردادهای حمل ونقل عمومی با 
کشور چین اشاره کرد و گفت: هیچ توضیح قانع کننده ای درباره 

عدم اجرای این قراردادها در نشست خبری ارائه نشد.
عضو شــورای شــهر با انتقاد از وضعیت ســازمان فناوری 
اطلاعات شــهرداری (فــاوا) افــزود: در حالی که شــهردار از 
هوشمندســازی سخن می گوید، این ســازمان دچار هرج ومرج 
مدیریتی است و حتی در حوزه هایی مانند مترو که قابلیت بالای 
بهره گیری از فناوری دارند، به روزرسانی ها به موقع انجام نشده و 

خطاهای متعددی در بخش سیگنالینگ رخ داده است.
ســلیمانی با اشــاره به توزیع تخفیفات در حوزه شهرسازی 
خاطرنشــان کرد: تخفیف های ارائه شده عمدتا در اختیار جمع 
محدودی از فعــالان بزرگ مقیاس قرار گرفته اند؛ به گونه ای که 
تنها کمتر از یک نفر در هر ۱۰ هزار نفر از جمعیت تهران از منافع 

آن بهره مند شده اند.
او تأکید کرد: پراکندگی وعده ها و اظهارات متعدد شــهردار 
در ســال های مختلف باعث ابهــام در افکار عمومی شــده و 
نشان دهنده فقدان درک جامع و دقیق از ابعاد مدیریت شهری 
است. وی ادامه داد: فروش هزاران میلیارد تومان از دارایی های 
شــهرداری و عدم شفاف ســازی درباره وضعیت قطعی انواع 
بدهی ها، از نکات غیرقابل  تحمل در مدیریت شــهری است. از 
سوی دیگر، حجم بودجه شهرداری رشد نزدیک به هفت برابر 
داشــته اســت؛ اما با در نظر گرفتن کاهش ارزش پول به دلیل 
تورم، ایــن افزایش بودجه ارتباط معناداری با افزایش خدمات، 

توسعه زیرساخت ها و امکانات شهری ندارد.
سلیمانی با اشاره به عملکرد زاکانی گفت: ایشان که اغلب 
عدم توفیق های دیگــران را به ناتوانی، بی فکــری و بی غیرتی 
نســبت می دهند، چگونه قصد دارند در آینــده درباره کارنامه 
عملی خود و آسیب شناســی انتقادی آن توضیح دهند؟ او در 
پایــان صحبت های خود، با اشــاره به بیتی از فردوســی گفت: 
«بزرگی سراســر به گفتار نیســت / دو صد گفته چون نیم کردار 
نیســت». در ادامه، محمد آقامیری، عضو شورای شهر تهران، 
با تأکید بر اینکه ســخنانش در جواب ســلیمانی نیست، گفت: 
کارنامه جریان انقلاب در مدیریت شــهری خوب اســت و نباید 
به اصلاح طلبان گزک بدهیم که ما را بزنند. نباید آب به آسیاب 
دشمنان داخلی و کســانی که رقابت منفی با ما دارند، بریزیم. 
باید این دوره را با دوره قبل مقایســه کنیم. آقامیری تأکید کرد: 

تجربه دوره پنجم شــورای شــهر نشــان داد اصلاح طلبان در 
مدیریت شهری تهران حرفی برای گفتن ندارند. حبیب کاشانی 
نیز بر ضرورت حفظ یکپارچگی، آرامش و همدلی میان اعضای 
شــورای شهر تأکید کرد و گفت: اینکه برخی اعضای شورا برای 
تذکر خود ۱۰ دقیقه صحبت می کنند، به خودشان ربط دارد. در 
مدت باقی مانده از عمر شــورا، اگر چیزی برای ما خوش نیامد، 
بلندگوها را برای هم روشن نکنیم. خواهش می کنم از این موارد 

خارج شویم که جلسه دچار تنش نشود.
ناصــر امانــی، عضو شــورای شــهر تهــران، در خصوص 
وعده های شــهردار تهران و تذکر نرجس سلیمانی به «شرق» 
گفــت: یکی از بحث هایی که ما همیشــه از همان اولین دوره 
شــورا مطرح می کردیم، این بود که مدیران عالی کشور، به ویژه 
در مدیریت شــهری، باید نســبت به وعده هایــی که می دهند 
حساس و مسئولیت پذیر باشند؛ چون در مدیریت شهری، مردم 
از نزدیک با عملکرد مدیران در تماس  هستند و بلافاصله نسبت 
به وعده ها توقع پیدا می کنند. او ادامه داد: مثلا اگر گفته می شد 
ظرف یک ســال فلان پروژه به بهره برداری می رســد، در همان 
دوره برای آن تابلو و روزشمار نصب می شد. اگر پروژه به موقع 
افتتاح نمی شد، نمره منفی برای آن در نظر گرفته می شد؛ مثلا 
منفی یک، منفی دو  یا حتی منفی ۳۶۵. ســپس شهردار وقت 
با مردم صادقانــه صحبت می کرد؛ ابتدا عذرخواهی می کرد و 
ســپس دلایل تأخیر پروژه را توضیح مــی داد. حالا ممکن بود 
مــردم بپذیرند یا نه؛ اما این یک ســنت خوب و پســندیده بود. 
بااین حال، در این دوره چنین روندی شــکل نگرفت. وعده داده 
شد، اما روزشمار نصب نشــد. وقتی هم وعده ها محقق نشد، 
نه تنها از مردم عذرخواهی نشد، بلکه توضیحی هم با تواضع 
و احترام ارائه نشد. حتی در برخی موارد، برخورد طلبکارانه ای 
بــا اعضای شــورا صورت گرفت کــه این وعده هــا را یادآوری 

می کردند و به آنها حمله شد.
بــه گفته او، همان طــور که امروز یکی از اعضا اشــاره کرد، 
برنامــه ای که شــهردار تهران در بدو ورود و در رقابت با ســایر 
گزینه هــا ارائه داد، فاصله زیادی با آنچه امروز در شــهر اتفاق 
می افتد، دارد. برخی دوستان می گویند  ما برنامه چهارم مصوب 
شــورا را اجرا می کنیــم؛ بله، اما ایــن برنامه تفــاوت زیادی با 

برنامه ای دارد که شهردار در ابتدا ارائه کرده بود.
کارنامه شهرداری زاکانی  در واپسین ماه های دوره ششم، به 
موضوع جدی بحث و انتقاد در صحن شــورا تبدیل شده است؛ 
آن  هم در شــرایطی که وعده ها همچنان روی زمین مانده اند و 
زمان چندانی برای پاســخ گویی نمانده اســت. این انتقادها  در 
حالی مطرح می شــود که جریان های مختلف شورا، نگاه های 

متفاوتی به ارزیابی عملکرد دوره فعلی دارند.

مرور وعده های شهردار تهران در صحن علنی شورای شهر

روزشمار وعده ها خاموش است

گزارش خبری گزارش

شهرشهر

شرق: بحران محیط زیست شهری در تهران دیگر فقط دغدغه ای برای فعالان محیط زیست 
نیست؛ حالا اعضای شورای شهر هم زنگ خطر را به صدا درآورده اند. از خشک سالی فضای 
سبز گرفته تا جولان موش های عظیم الجثه، شهروندان تهران با مجموعه ای از چالش های 
رو به گســترش مواجه اند. سوده نجفی، رئیس کمیته شورای شــهر تهران، روز گذشته در 
تذکری هشــدارآمیز، تصویری نگران کننده از وضعیت فضای ســبز پایتخت ارائه کرد. او با 
اشــاره به وضعیت تأسف بار فضای سبز در میدان آزادی گفت: «حال فضای سبز و درختان 
شــهر تهران خوب نیست». این جمله کوتاه، در دل خود بحرانی عمیق را پنهان دارد. او با 
استناد به تصاویر منتشر شــده از وضعیت میدان آزادی، از خشک شدن چمن ها و قطع سه 
اصله درخت در این منطقه خبــر داد و افزود: «آفت و بیماری این درختان تنها دلیل قطع 
آنها نبوده، بلکه نبود اقدامات پیشگیرانه از سوی شهرداری نیز نقش مهمی داشته است». 
شهرداری منطقه ۹ اعلام کرده  قطع درختان در راستای حفظ جان و مال شهروندان انجام 
شــده، اما سؤال اینجاست که چرا پیش از رســیدن به این نقطه بحرانی، تدبیری اندیشیده 
نشــده بود؟ نجفی با تأکید بر اینکه مشــکل فقط به درخت ها محدود نمی شــود، افزود: 
«خشک شدن چمن ها نشانه ای از ضعف ساختاری در نگهداری فضای سبز شهری است». 
او از شهرداری خواست  با توجه به تغییرات اقلیمی، کم آبی و افزایش دما، در سیاست های 
فعلی خود تجدیدنظر کند. به گفته او، «برنامه های فعلی شــهرداری در حفظ فضای سبز 
با محدودیت منابع، به بن بســت رسیده اند». نجفی سخنان خود، به اهمیت نمادین میدان 
آزادی اشاره کرد؛ بنایی که برای بسیاری در جهان، مترادف با تهران است. او با لحنی نگران 
گفت: «میدان آزادی تنها یک میدان نیست، بلکه نماد ملی ماست. رسیدگی به آن باید در 
اولویت شــهرداری باشد». ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران هم با انتقاد از باقی ماندن 
کارخانه دخانیات در منطقه ۱۱ تهران، گفت: «این کارخانه نیمه فعال حالا به مانعی جدی 

برای توسعه شهری تبدیل شده است».
او افزود: «سال هاست که وعده انتقال این کارخانه داده شده و حتی محل جایگزین هم 
در شــهرهای اطراف ساخته شده، اما اقدام نهایی انجام نشــده است». این بنای صنعتی، 
حالا نه تنها تولید خاصی ندارد، بلکه به منبع آلودگی صوتی و هوا و معضلی برای ترافیک 
محله بدل شــده اســت. امانی به بحران موش های تهران هم پرداخــت. او گفت: «مردم 
می گویند موش ها اندازه گربه شده اند. حتی گربه ها هم جرئت مقابله با آنها را ندارند». این 
جمله طنزآلود و در عین حال تلخ، واقعیتی تکان دهنده از پایتخت را آشکار می کند؛ فقدان 
یک سیســتم کارآمد برای کنترل جوندگان در شهری که روزانه میلیون ها نفر در آن زندگی 
می کنند. او با انتقاد از بی عملی شــهرداری در مهار این بحــران گفت: «در دنیا روش های 
آزموده شده ای برای مهار جمعیت موش وجود دارد. چرا از شرکت های دانش بنیان استفاده 
نمی شود؟ چرا سفرهای خارجی مسئولان هیچ دستاوردی برای این مسائل عینی ندارد؟».

شرق: هشدارها تکرار شده اند، احکام صادر شده اند، اما پاساژ علاءالدین همچنان ایستاده؛ در 
دل قلب تجاری پایتخت، ســاختمانی با هزاران مراجعه کننده در روز، که به گفته مسئولان 
«ممکن است در کسری از ثانیه فروبریزد». بیش از دو دهه است که نام «پاساژ علاءالدین» 
نه فقط با موبایل و تجهیزات دیجیتال، بلکه با اخبار پرحاشیه در حوزه ساخت وساز، ایمنی 
و تخلفات شــهری گره خورده است. مهدی قمی، شهردار منطقه ۱۱ تهران، به تازگی گفته 
اســت: بر اســاس نظر مراجع ذی صلاح، این ساختمان باید منتقل شــود. ما حکم پلمب 
آن را داریم، اما تاکنون فقط اخطارهای پی درپی داده ایم. او با اشــاره به اینکه ســاختمان 
علاءالدیــن نه پایان کار دارد، نه پارکینگ  و نه ایمنی لازم برای پذیرش هزاران مراجعه کننده 
روزانه، هشــدار داد که اگر حادثه ای رخ دهد، سرعت گسترش آتش در این پاساژ می تواند 
فاجعه بار باشد. شــهردار منطقه می گوید: «ناایمن بودن این ساختمان بارها از طریق بنر و 
اطلاعیه اعلام شــده، اما هنــوز اقدامات جدی برای تعطیلی یا انتقــال آن صورت نگرفته 
است». پاساژ علاءالدین مدت هاست که در فهرست سیاه بناهای ناایمن تهران قرار دارد. در 
سال ۱۳۹۴ بود که پس از ساخت غیرمجاز طبقه هفتم این ساختمان، موجی از اعتراض و 
واکنش ها به راه افتاد. آن زمان محمدباقر قالیباف شــهردار تهران بود و در نهایت، بخشی 
از طبقه هفتم علاءالدین با حکم دادگاه تخریب شــد. در همان دوران، چندین بار ســخن از 
تخلفات در تفکیک واحدها، عدم رعایت اصول آتش نشانی و نبود مجوزهای رسمی برای 
بهره برداری مطرح شــد. اما نتیجه چه بود؟ پاساژ همچنان با همان وضعیت باقی ماند، با 
هزاران مترمربع مغازه و صدها فروشنده که معیشت شان به آن وابسته است. در شرایطی 
که شــهرداری منطقه از لزوم جابه جایی این پاساژ ســخن می گوید، مهدی چمران، رئیس 
شورای اسلامی شــهر تهران، نظر دیگری دارد. او معتقد است: «ساختمان علاءالدین قابل 
جابه جایی نیســت. باید پاساژ جایگزین ساخته شــود و مغازه داران به آنجا منتقل شوند». 
چمران در عین حال هشدار داده که تعداد بیش از حد مغازه ها و تراکم بالای جمعیت در 
این ســاختمان می تواند در زمان بحران به فاجعه ای انسانی منجر شود. او همچنین تأکید 
کرده که صاحب پاســاژ در صورت انتقال، حتی ســود بیشتری خواهد برد، اما هنوز محلی 
برای انتقال مشخص نشده است. آنچه ماجرای علاءالدین را از صرفا یک تخلف ساختمانی 
فراتر می برد، ابعاد اجتماعی و روانی آن اســت. در شــهری که هنوز خاطره تلخ پلاسکو از 
ذهن شهروندان پاک نشده، دیدن بنایی با سابقه تخلف، بدون ایمنی و پر از مراجعه کننده، 
فقط یک چیز را تداعی می کند: تکرار یک فاجعه. شــهردار منطقه ۱۱ در سخنان خود تأکید 
کرده که به دنبال «برخورد قهری» نیســت و تمــام اقدامات باید با همکاری مالکان انجام 
شود. شــهرداری همچنین اعلام کرده که در حال رایزنی با دستگاه های ذی ربط برای تهیه 
برنامه انتقال اســت، اما هیچ جدول زمانی مشــخصی ارائه نشده. حکم پلمب روی کاغذ 

مانده و پاساژ، مانند گذشته، روزانه میزبان هزاران خریدار و فروشنده است.

پایتخت در محاصره بحران ها؛
از درختان رو به زوال تا موش های غول پیکر

علاءالدین در سایه ناایمنی: 
روایت ساختمانی که باید برود

نوراحسینی


